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Eulàlia Barros 
Degana

Al present número, el 166, trobareu la informació 
relativa a la celebració de l'Acte d'Imposició de 
Togues 2023, a més de la crònica de la I Junta 
General Ordinària de 2023, o la participació de 
l'ICASBD al  Congreso de la Abogacía. Tot això, 
a més de la crònica de la XiV Jornada sobre l'ús 
del català a la Justícia i el record al recentment 
desaparegut Manolo Hernández, ex degà de la 
nostra corporació.

Esperem gaudiu d'aquests continguts, i us desit-
gem unes merescudes vacances 2023.

Benvolguts/des companys/es,

A continuació us oferim un nou número de la 
nostra revista col·legial, que torna per oferir-vos 
l'actualitat col·legial des d'una perspectiva més 
gràfica i amena.
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Fira Sabadell va acollir el passat divendres 16 de 
juny l’acte institucional de cloenda de la celebra-
ció dels 175è Aniversari de la Policia Municipal 

de Sabadell. La cita va servir per retre homenatge a 
diferents figures del cos i altres forces de seguretat, 
així com actuacions meritòries, entitats col·laborado-

res i ciutadans que han tingut actuacions exemplars. 
Entre aquestes entitats es trobava l’Il·lustre Col·legi 
de l’Advocacia de Sabadell, que va rebre el reconeixe-
ment a la seva intensa col·laboració amb aquest cos 
de seguretat.

La degana Eulàlia Barros va ser l’encarregada de re-
bre, de la mà de l’alcaldessa en funcions, Marta Far-
rés, aquest guardó, que destaca la vocació de servei 
públic al llarg dels anys, així com la proximitat amb la 
ciutadania de la nostra institució.

El reconeixement es va donar en el marc de 
la celebració del 175è Aniversari de la Policia 

Municipal de Sabadell, en un acte a Fira 
Sabadell.

L'ICASBD rep el 
reconeixement de la 
Policia Local
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L’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia 
de Sabadell (ICASBD) va 
celebrar el passat divendres 

28 d'abril el tradicional Acte 
d’Imposició de Togues 2023 als 
advocats i advocades incorporats a 
la institució en els darrers exercicis. 
En aquesta ocasió la celebració 
va canviar d'ubicació i format per 
tornar a un espai a l’aire lliure al 
restaurant Mas Can Riera, ubicat a 
la localitat de Sentmenat.

La Festivitat d’Imposició de Togues 
que any rere any celebra el Col·legi 
representa un acte d’extraordinari 
simbolisme i importància, en el 
qual els nous lletrats i lletrades 
reben el baptisme professional 
i jurin o prometen fidelitat a la 
Constitució i als normes ètiques i 
deontològiques de l’advocacia. 

L'ICASBD va fer entrega de 
les togues als nous advocats 
sabadellencs. A més, també es van 
repartit les insígnies de 25 anys al 
col·legi d'aquests anys. 

Després de la inauguració de 
l’acte per part de la degana, 
Eulàlia Barros, va prendre la 
paraula la presidenta del Consell 
de l’Advocacia Espanyola, Victoria 
Ortega, qui no es va voler perdre 
aquest acte tot i la seva dilatada 
agenda. Ortega va destacar al seu 
parlament que l’advocacia camina 
de la mà de la ciutadania i els seus 
drets. Per això precisament és una 
de les professions més belles del 
món.

Seguidament, la degana Eulàlia 
Barros va ser l'encarregada de rebre 
els joves advocats i advocades i 
entregar-li la toga al seu padrí o 
padrina. Després van jurar el càrrec, 
jurant sobre la constitució per 
"consciència i honor" i respectant el 
"codi deontològic" de la professió. 
En acabar, va ser el torn d’unes 
paraules en nom dels nous 
col•legiats per part de la companya 
Ángela del Pilar Mora Duarte, 
qui destacà el llarg periple fins a 
assolir la fita que tot just suposa un 
principi.

A continuació, va ser el moment 
per al lliurament de les insígnies 
de 25 anys d’exercici professional. 
La companya Montserrat Argemí 
va parlar en nom dels companys i 
companyes amb 25 anys d’exercici 
professional, tot posant en valor 
l’experiència d’aquest periple com a 
signe d’identitat i segell de garantia 
de la professió.

També hi va haver un moment 
per a l’aportació d’ajut humanitari 
anual, que en aquesta ocasió va 
recaure en l’entitat Creu Roja 
Sabadell, de la mà de les seves 
presidenta i vicepresidenta. Abans, 
una peça musical dedicada als 
drets humans va posar la nota 
emotiva al moment.

En seu parlament, la degana de 
l’ICASBD Eulàlia Barros, va voler 
destacar el paper de l’advocacia 
institucional com la forma 
de traslladar a la societat les 
necessitats legislatives, de formar 

Imposició de Togues 
2023
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bons professional, avançar en 
noves tecnologies o en sistemes 
de resolució de conflictes com 
ara la mediació. En aquest sentit, 
l’ICASBD esdevé un pilar bàsic dels 
fonaments de la societat civil.

En la mateixa línia es va expressar 
la presidenta del Consell de 
l’Advocacia Catalana i degana del 
Col·legi de l’Advocacia de Reus, 
Encarna Orduna qui destacà en el 
seu discurs l’esforç, independència 
i treball com a pilars de la nostra 
professió.

Per últim, va clausurar l’acte la 
Sra. Iolanda Aguilar, Secretaria 
per a l’Administració de Justícia, 
qui va voler destacar també la 
necessitat de la col·laboració 
activa de l’Advocacia per al bon 
funcionament de la Justícia.
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El passat 5 de maig l'Advocacia 
Espanyola tancava el seu XIII Congrés 
Nacional amb un full de ruta per a fer 
front als reptes dels pròxims anys. Les 
conclusions inclouen un paquet de 
propostes d'esmenes al projecte de llei 
del dret de defensa que es remetran al 
Congrés dels Diputats.

L'ICASBD al Congreso de 
la Abogacía Española

Entre les propostes, que van abordar 
aspectes molt diversos, s'inclou el 
reforç de la presumpció d'innocència, 
l'assegurament de les garanties 
d'assessorament jurídic del detingut, 
una major concreció sobre les garanties 
del secret professional i l'establiment 
de criteris d'honoraris perquè el 
justiciable pugui conèixer el possible cost 
d'emprendre accions judicials. També un 
reforç del procediment d'emparament 
col·legial, establert per a protegir la 
dignitat de l'advocat en l'exercici de la 
seva professió.

Les 44 conclusions van ser votades al 
final de cinc sessions deliberatives, en les 
quals els més d'un miler de participants 
van debatre sobre els principals 
desafiaments que enfronta la professió 
actualment.

Sobre intermediació i nous models de 
negoci, han acordat determinar l'abast 
del secret professional per als advocats 
d'empreses i demanar al legislador que 
estableixi una acció de classe específica 
per als danys ocasionats en l'àmbit del 
dret de competència, sense necessitat 
de la participació obligatòria de les 

Més de 2.000 advocats i advocades han debatut sobre el 
futur de la professió.
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associacions de consumidors i usuaris.

També es va coincidir en la necessitat de 
regular l'ús de sistemes d'intel·ligència 
artificial per a la prestació de serveis 
jurídics i l'exercici de dret de defensa 
online, així com per a la selecció de 
professionals de l'advocacia. I han decidit 
que des de l'advocacia institucional 
s'estableixin programes de formació 
orientats a facilitar l'accés dels 
professionals a les tecnologies i eines 
digitals.

Les conclusions també van incloure 
diverses propostes sobre la necessitat 
de regular la formació contínua i 
especialitzada, amb certificacions 
periòdiques de l'actualització de 
coneixements, així com un programa 
formatiu a l'abast de tots els 
professionals, que garanteixi "la igualtat 
d'oportunitats". Tot i que es va acordar 
que el Consell General de l'Advocacia 
estableixi els requisits per a les diferents 
especialitats, també que l'especialització 
"no tingui caràcter obligatori ni suposi 

una reserva d'activitat".

En l'àmbit de l'assistència jurídica 
gratuïta, es va aprovar l'obligatorietat 
de la formació contínua, que ha de 
ser “gratuïta” per al professional i 
“subvencionada” per les administracions 
públiques.

Quant a deontologia, es van acordar, 
entre altres temes, establir deures de 
custòdia i control de dades sotmeses a 
tractament automatitzat o el seu trànsit 
en dispositius, vetllant per la protecció 
de dades personals, confidencialitat i 
garantia del secret professional.

 També la creació d'un observatori 
de ciberseguretat de l'advocacia 
en el si del Consell General de 
l'Advocacia o l'adopció de criteris 
deontològics específics en les noves 
àrees extraprocessals de la professió, 
particularment en mediació, protecció 
de dades i compliance en empreses.

En relació amb la justícia gratuïta, es 
va demanar als poders públics que, 
“sense dilació, promoguin una nova llei 
reguladora de la matèria”. No obstant 
això, i en tant en quant no s'aprovi, es 
va instar a la inclusió d'una disposició 
final en el text del projecte de llei del 
dret de defensa perquè “s'incloguin 
com a creditors del benefici de justícia 
gratuïta les persones jurídiques 
enjudiciades penalment” i perquè 
s'estableixi que “la intervenció de 
professionals designats d'ofici per a 
l'assistència, defensa i representació 
gratuïta sigui indemnitzada en tot cas, 
fins i tot en aquells supòsits en què no 
existeixi reconeixement exprés del dret a 
l'assistència jurídica gratuïta”.

En les conclusions es va demanar, a més 
a més, que el legislador estableixi de 
manera clara i homogènia els criteris per 
a la concessió del benefici de la justícia 
gratuïta i que es revaloritzin anualment 
i s'equiparin les compensacions 
econòmiques, de manera que siguin 
iguals en totes les comunitats.

Pel que fa a la partició de l'ICASBD, i a 
banda de comptar amb la presència de 
diverses col·legiades i col·legiats a títol 
particular, cal destacar les intervencions 
del diputat tercer de la Junta de Govern, 
Jaime Lapaz, i de la degana, Eulàlia 
Barros en sengles ponències.

En concret, i pel que fa al company 
Lapaz, va ser l'encarregat d'impartir una 
interessant sessió pràctica sobre Paper 
zero i processos sostenibles, fent esment 
a tot un seguit d'eines de l'entorn 
digital per a la gestió diària de l'activitat 
professional.

Pel que fa a la nostra degana, va 
moderar la sessió sobre La jornada 
de treball: control horari, conciliació i 
desconnexió digital, en seu de l'itinerari 
"Noves reformes legals", impartida per 
Rosa María Virolés Piñol, magistrada del 
Tribunal Suprem i presidenta de la Sala 
Quarta.
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El passat 31 de març l’ICASBD va 
celebrar la seva Primera Junta 
General Ordinària del 2023. La 

mateixa, com és habitual, havia de servir 
per presentar i aprovar la liquidació 

L'ICASBD aprova l'execució 
pressupostària 2022

pressupostària del 2022, a més de per 
exposar la memòria d’activitats de la 
institució en l’exercici anterior.

Tal i com va exposar el Tresorer, Sr. Roger 
de la Guerra, l’execució pressupostària 
va resultar ajustada a les previsions 
efectuades, amb petites desviacions 
sobre les línies mestres. En la mateixa 
línia es va expressar la degana, qui va 
agrair l’esforç i dedicació a tothom qui 

ha fet i fa possible el dia a dia de la 
institució.

Tant la gestió econòmica com social van 
ser aprovades pels i les  assistents. Podeu 
consultar la liquidació pressupostària i el 
document de memòries a l’Àrea Privada 
de la web. ▣

En seu de la I Junta General Ordinària de l'exercici 2023.

https://www.icasbd.org/ca/area-privada
https://www.icasbd.org/ca/area-privada
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Les diverses contribucions de la jornada van permetre arribar a 
la conclusió que les aules són un espai de creació d’inèrcies i que 
tenen un paper clau a l’hora d’afavorir l’ús del català als àmbits 

professionals, però no són l’únic factor determinant.

El passat 20 d’abril va tenir 
lloc al Col·legi de l’Advo-
cacia de Sabadell la XIV 

Jornada sobre l’Ús del Català 
a la Justícia, que enguany 
portava per títol “L’ús del 
català a les aules de dret i als 
jutjats” i tenia com a objectiu 
analitzar fins a quin punt la 
llengua en què s’estudia el 
dret determina la llengua de 
l’exercici professional futur. 
L’acte va ser organitzat per 
la Comissió de Llengua del 
CICAC i l’ICASBD amb el sup-
ort de la Generalitat de Cata-
lunya.

En el decurs de l’acte es va 
fer el lliurament dels premis 
del IV Concurs de Microrelats 
de l’ICASBD, i l’advocat mú-
sic Jaume Arboledas va ser 
l’encarregat de la clausura 
amb la interpretació de dos 

poemes musicats del llibre 
de poemes de l’exdegà de 
Sabadell Lluís Casals.

La jornada va ser inaugurada 
per Eulàlia Barros, degana 

del Col·legi de l’Advocacia 
de Sabadell; Francesc X. Vila, 
secretari de Política Lingüís-
tica; Iolanda Aguilar, secre-
tària per a l’Administració de 
Justícia, i Encarna Orduna, la 
presidenta del CICAC.

Dues ponències introductò-
ries, de la mà de la Dra. Elena 
Boet de la UdG i de l’advocat 
exercent Raimon Tomàs, van 
precedir la taula rodona en 
què es va debatre si les aules 
són creadores, trencadores o 
conciliadores d’inèrcies.

La Dra. Elena Boet i l'advo-
cat Tomàs van intervenir per 
explicar la seva experiència 
en l'ús del català a les aules i 
als jutjats

La Dra. Elena Boet i l’advocat 
Raimon Tomàs van interve-

nir per explicar la seva expe-
riència en l’ús del català a les 
aules i als jutjats.

Boet i Tomàs van coincidir en 
el fet que, si bé a la facultat 

XIV Jornada sobre l’Ús 
del Català a la Justícia
“L’ús del català a les aules de dret i als 
jutjats”

de dret la docència és majoritàriament 
en català (Tomàs va fer la carrera a la 
UPF), a l’àmbit professional la llengua de 
treball majoritària és el castellà i els re-
cents graduats de dret es veuen obligats 
a fer un canvi de llengua. Aquests gradu-
ats també es troben que s’han d’adreçar 
a una Administració de justícia amb un 
caràcter marcadament estatal on hi ha 
una manca de sensibilitat per la plurali-
tat lingüística i un entorn que empeny a 
adoptar la dinàmica de treballar sempre 
en castellà. Tomàs va fer notar la parado-

xa que l’Administració de justícia espa-
nyola és majoritàriament monolingüe, 
mentre que el Tribunal Europeu de Drets 
Humans té a disposició pública un for-
mulari per adreçar-hi escrits en català.

Taula rodona “Binomi aules-jutjats: 
creadors, trencadors o conciliadors d’in-
èrcies?”

La taula rodona va ser moderada pel 
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IV Concurs de Microrelats i lectura dels 
relats guanyadors

Josep Farnés, diputat primer de la Junta de 
l’ICASBD, va ser el responsable de presentar 
el IV Concurs de Microrelats. Es tracta d’un 
concurs organitzat per la Comissió de Llen-
gua de l’ICASBD i que vol fomentar l’ús del 
català entre l’advocacia i la ciutadania. En-
guany calia presentar un relat de 150 parau-
les sobre l’advocacia i que contingués les 
paraules recàrrec, eixida, peritatge, retracte i 
cocodril. Farnés va donar a conèixer el gua-
nyador i el finalista de la quarta edició i va 
fer la lectura dels relats per a tots els assi-
stents.

comunicador David Espinós i va estar 
formada per Xavier Pons, degà de la Fa-
cultat de Dret de la Universitat de Barce-
lona (UB), Anna M. Caballé, degana de la 
Facultat de Dret de la Universitat Pom-
peu Fabra (UPF), Vicenta Tasa, professora 
de la Universitat de València (UV), i Benja 
Anglès, sotsdirector de Programes Emer-
gents als Estudis de Dret i Ciència Políti-
ca de la Universitat Oberta de Catalunya 
(UOC).

(D'esquerra a dret) Anna M. Caballé, de-
gana de la Facultat de Dret de la Univer-
sitat Pompeu Fabra (UPF); Xavier Pons, 
degà de la Facultat de Dret de la Uni-
versitat de Barcelona (UB); Vicenta Tasa, 
professora de la Universitat de València 
(UV), i Benja Anglès, sotsdirector de Pro-
grames Emergents als Estudis de Dret i 
Ciència Política de la Universitat Oberta 
de Catalunya (UOC).

Els membres de la taula rodona són 
(d’esquerra a dreta): Anna M. Caballé, 
degana de la Facultat de Dret de la UPF; 
Xavier Pons, degà de la Facultat de Dret 
de la UB; Vicenta Tasa, professora de la 
UV, i Benja Anglès, sotsdirector de Pro-
grames Emergents als Estudis de Dret i 
Ciència Política de la UOC.

Cada un dels membres de la taula ro-
dona va explicar les situacions en què 
es troben a la seva comunitat universi-

tària. Ressaltem el contrast entre la UV, 
que opera en un territori en què l’ús 
del valencià és baix i on els àmbits pro-
fessionals del dret no reivindiquen l’ús 
d’aquesta llengua, i la UOC, una univer-
sitat virtual que ofereix la possibilitat de 
cursar els estudis de dret completament 
en castellà i també en català sense les 
dificultats de gestió que representa la 
docència presencial.

Al llarg del debat van ser nombroses les 
intervencions i interpel·lacions que van 
tenir lloc. Amb l’ànim de resumir el con-
tingut de la taula rodona, relacionem els 
principals problemes que van apuntar 
els diferents participants amb relació als 
usos del català a les aules, així com les 
solucions que van proposar. Els proble-
mes que es van detectar són:

• manca de manuals de dret en català;

• manca de legislació en català (en 
aquest sentit, es va reivindicar la im-
portància que el BOE reprengui les 
traduccions de la legislació al català);

• la presència d’un professorat que 
ocupa places de caràcter provisional i 
amb una inèrcia a impartir docència 
en castellà;

• la manca de coneixements de no 
només català sinó també castellà 
dels estudiants Erasmus, la qual cosa 
obliga les universitats a fer la benvin-
guda i la integració d’aquests també 
en castellà;

• la poca valoració que es fa de la recer-
ca en català (atès el fet que els ràn-
quings de qualitat de les universitats 
es basen indicadors com l’impacte 
internacional de la recerca, la qual 
cosa passa per publicar en castellà o 
anglès en revistes internacionals);

• la davallada de l’ús del català en els 
màsters de ciències jurídiques, com el 
d’accés a l’advocacia;

• els 40 anys d’escolarització en català 
no han afavorit, o no han afavorit tant 
com es pensava, els usos lingüístics 

del català en els àmbits universitaris i 
professionals del dret;

• el mercat professional exigeix no 
només competència lingüística en 
llengua catalana, sinó també llengua 
castellana i anglesa; i

• la davallada de l’ús social del català, 
especialment entre el jovent; en altres 
paraules, la situació demogràfica i la 
realitat sociolingüística de Catalunya i 
el País Valencià també afecta els usos 
lingüístics en àmbits universitaris. Ho 
il·lustra clarament el cas de la UOC, 
que ha vist com el nombre de matri-
culats del grau de dret en català ha 
davallat i, per contra, ha augmentat la 
demanda per cursar-lo en castellà.

Amb relació a les solucions que es van 
proposar per millorar l’ús del català a les 
facultats de dret, cal fer menció de les 
següents:

• Elaborar una política lingüística di-
screta, efectiva i autocentrada en les 
nostres llengües, que passi per ga-
rantir els drets lingüístics dels profes-
sors i alhora dels alumnes, i que sigui 
implementada de dalt a baix, és a dir, 
elaborada des de l’equip directiu (com 
és el cas de la política que estan ela-
borant a la Facultat de Dret de la UV i 
que va explicar Tasa).

• Donar seguretat lingüística al profes-
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sorat.

• Promoure la sensibilitat lingüística 
entre els estudiants i incloure contin-
guts de dret lingüístic al pla docent.

• Fer un seguiment de la llengua de 
docència mitjançant enquestes als 
estudiants (i no segons la llengua que 
consta al pla docent) per així disposar 
de dades reals.

• Garantir una determinada oferta 
docent en anglès i castellà, perquè la 
presència d’estudiants Erasmus a les 
classes no afavoreixi el canvi de llen-
gua del docent.

• Promoure la recerca en català sub-
vencionant traduccions d’articles 
acadèmics al català.

• Distingir treballs de recerca i tesis fe-
tes en català.

Durant el debat posterior a la taula ro-
dona, diversos assistents van prendre la 
paraula. Alguns van retreure als ponents 
l’actitud acomoditícia de justificar el baix 
ús del català a les aules al·legant la si-
tuació demogràfica del territori i els van 
animar a implementar de forma real el 
tipus de política lingüística que la cate-
dràtica Vicenta Tasa havia descrit. Altres 
assistents van matisar les afirmacions de 
la Dra. Boet sobre la bona salut del català 
a les aules de la UdG i van assegurar que 
la docència també s’hi fa en castellà. Fi-
nalment, una tècnica jurista que treballa 
a l’Administració pública va evidenciar la 
falta de recursos lingüístics i va denunci-
ar que moltes vegades els toca fer tas-
ques de traducció i correcció sense tenir 
la formació lingüística corresponent.

Conclusions

La síntesi i les conclusions de la jorna-
da van anar a càrrec de David Casellas, 
degà del Col·legi d’Advocats de Manresa 
i president en funcions de la Comissió de 
Llengua del CICAC.

David Casellas, president en funcions de 

la Comissió de Llengua del CICAC

David Casellas, president en funcions de 
la Comissió de Llengua del CICAC

Les diverses contribucions de la jorna-
da van permetre arribar a la conclusió 
que les aules són un espai de creació 
d’inèrcies i que tenen un paper clau a 
l’hora d’afavorir l’ús del català als àmbits 
professionals, però no són l’únic factor 
determinant. La majoria de facultats 
ofereixen prou matèries en català per 
crear inèrcies per redactar correctament 
en aquesta llengua, però els jutjats la 
trenquen, perquè utilitzen de forma ab-
solutament predominant i preeminent 
el castellà tant a les actuacions escrites 
com, encara més, a les orals.

Així mateix, Casellas va destacar com a 
conclusió principal que cal reforçar l’ac-
titud lingüística de docents i juristes per 
afavorir l’ús del català a la justícia. Aques-
ta conclusió ve donada sobretot pel fet 
que, com va indicar Tasa durant el debat, 
“el català és una qüestió personal, però 
és un exercici col·lectiu” i que cal trebal-
lar conjuntament no només en pro del 
foment de l’ús, sinó també de la sensibi-
lització vers la pluralitat lingüística i els 
drets lingüístics.

Presentació del “síndic de per a la de-
fensa dels drets lingüístics” de Platafor-
ma per la Llengua

El síndic de drets lingüístics és el nou 
projecte de Plataforma per la Llengua 
per promoure el coneixement i la de-
fensa dels drets lingüístics entre la ciu-
tadania. La iniciativa, que va explicar la 
directora de la Plataforma, Rut Carandell, 
pretén acostar al territori el servei de 
queixes i consultes lingüístiques de l’ent-
itat, que fa temps que està actiu en línia. 
A partir d’aquesta primavera el síndic 
preveu desplaçar-se per diversos barris i 
municipis de Catalunya.
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Les actuacions del Torn d’Ofici i Assistèn-
cia al Detingut (TOAD) han assolit de nou 
a Catalunya els seus màxims històrics i 
van experimentar, al llarg de 2022, un 
creixement del 6% respecte l’any anterior. 
Així, es va tancar el 2022 amb un total de 
339.556 actuacions respecte les 320.384 
de l’any anterior. Aquestes xifres arriben 
en un moment en què des del Consell de 
l’Advocacia Catalana s’adverteix de la ur-
gència que el Departament de Justícia, 
Drets i Memòria millori el finançament 
del sistema del torn d’ofici i la necessitat 
de donar resposta a futurs reptes com els 
protocols d’atenció a infants i adolescents 
víctimes de violència i d’atenció a dones 
internes en centres penitenciaris víctimes 
de violència masclista.

L’evolució positiva de les dades del TOAD 
al llarg de 2022 significa ja la plena nor-
malització de l’activitat del torn d’ofici de-
sprés de l’impacte pandèmic i assoleix el 
seu màxim històric amb aquestes 339.556 
actuacions, que representa un increment 
del 6% respecte les dades de l’any 2021. 
Actualment hi ha 6.393 advocats i advo-
cades dels 14 col·legis catalans que pres-

ten el servei al torn d’ofici.

Les responsables de la Comissió del Torn 
d’Ofici del Consell de l’Advocacia Cata-
lana, la degana del col·legi de Sabadell, 
Eulàlia Barros, i la degana del Col·legi de 
Tarragona, Estela Martín, han assenyalat 
durant la presentació de les dades que 
l’evolució dels serveis del torn d’ofici cor-
robora que “la justícia gratuïta és un dels 
continguts més essencials de l’Estat de 
Dret i reclamem a l’administració una 
aposta inversora ferma amb la justícia, 
que es correspongui amb el compromís 
que des de l’advocacia mantenim amb 
aquest servei per garantir a tothom un 
accés en igualtat de condicions”.

Precisament, el Consell de l’Advocacia Ca-
talana i el departament de Justícia, Drets i 
Memòria tenen obert fins a finals de juliol 
un calendari de negociacions per resoldre 
les reivindicacions que es fan des de l’ad-
vocacia per la millora de les condicions en 
les quals es presta el servei de torn d’ofi-
ci. Entre aquestes hi ha l’actualització del 
sistema retributiu amb la recuperació de 
l’IPC entre els anys 2010 i 2023 o la millora 

El torn d’ofici arriba als 
seus màxims històrics 
amb la reivindicació de 
millores en el servei 
Les assistències dels advocats i advocades dels 
14 col·legis catalans van créixer un 6% al 2022, 
arribant a sumar 339.556 actuacions durant tot 
l’any 

de la situació de les guàrdies per prestar 
assistència a persones detingudes o vícti-
mes, entre d’altres.

La presidenta del Consell de l’Advocacia 
Catalana i degana del col·legi de Reus, 
Encarna Orduna, defensa que “la import-
ància del torn d’ofici i del sistema de justí-
cia gratuïta ha de ser valorada per l’admi-
nistració, incorporant millores retributives 
per als professionals que prestem aquest 
servei”. Orduna ha manifestat que hi ha 
“bona sintonia i bona predisposició” en 
les converses amb el Departament i que 
des del Consell de l’Advocacia Catalana 
“seguirem treballant per aconseguir que 
en els propers pressupostos de la Gene-
ralitat s’estableixi una dotació digna que 
permeti atendre el servei del torn d’ofici 
de forma suficient i raonable”.

Més inversió en justícia

En aquest sentit, la presidenta del Con-
sell ha avançat que una vegada culmini el 
procés negociador amb Justícia “comen-

çarem una ronda de trobades amb tots 
els grups amb representació parlamentà-
ria per conscienciar a tothom de la neces-
sitat que en els propers pressupostos de 
la Generalitat s’incrementi la inversió en 
justícia i, especialment, en tot allò que tin-
gui a veure amb el torn d’ofici”. Les assis-
tències del TOAD al llarg de 2022 han su-
posat el pagament de 60,1 milions d’euros 
en retribucions als advocats i advocades 
que han prestat els serveis, la qual cosa 
significa un cost mig que no arriba als 177 
euros per cada actuació.

Pel que fa a altres reptes immediats vin-
culats amb el torn d’ofici i que caldrà im-
pulsar a curt termini hi ha els protocols 
d’atenció a infants i adolescents víctimes 
de violència, a partir del programa pilot 
Barnahus que ha posat en marxa el go-
vern català, i el d’atenció a dones internes 
en centres penitenciaris víctimes de vio-
lència masclista. “Afrontar aquests reptes 
és també estratègic per l’advocacia i per 
tenir un sistema de justícia gratuïta mo-
dern, eficient i adaptat a les necessitats 
de la societat actual”, ha dit Encarna Or-
duna.



Últim@ Instànci@ Sumari Sumari Últim@ Instànci@ 2524

L’objecte d’aquest Conveni és l’establiment de les directrius per 
proporcionar assessorament jurídic a les persones que puguin ser 

derivades per l’entitat Creu Roja Sabadell a l'ICASBD.

L’objecte 
d’aquest Con-
veni és l’es-

tabliment de les 
directrius per pro-
porcionar asses-
sorament jurídic a 
les persones que 
puguin ser deri-
vades per l’entitat 
Creu Roja Sabadell 
a l'ICASBD.

Entre d’altres, les 

matèries objecte 
d’assessorament 
podran ser:

L’assessorament, 
orientació i in-
termediació en 
matèria de deute 
hipotecari dirigit a 
les persones amb 
dificultats pel paga-
ment dels préstecs 
hipotecaris sobre el 
seu habitatge ha-
bitual o avaladors 

d’habitatges que 
estan en situació 
d’impagament, 
l’assessorament, 
orientació i inter-
mediació a perso-
nes en risc d’ex-
clusió residencial 
que siguin antics 
deutors hipotecaris 
residents a l’habi-
tatge amb posterio-
ritat al llançament, 
o amb contractes 

no vigents o acor-
dats amb l’anterior 
propietari de l’ha-
bitatge, l’assesso-
rament, orientació 
i intermediació 
a persones amb 
comunicació d'ofe-
riment de lloguer 
social obligatori, 
d’inici de procedi-
ment judicial de 
desnonament, o co-
municació de pro-
cediment judicial 

Signatura d'un conveni 
amb Creu Roja Sabadell
Per a facilitar l'accés al Servei d'Orientació 
Jurídica (SOJ) a persones vulnerables.

en marxa, la mediació en consum en 
l’àmbit hipotecari, l’orientació i assessora-
ment sobre la mediació en consum a les 
persones físiques que es trobin en situa-
ció de sobre endeutament i que estiguin 
en risc d’exclusió residencial en l’àmbit 
de les Comissions d’Habitatge i Assistèn-
cia per a Situacions d’Emergència Social, 
orientació en tràmits legals sobre com-
plement de capacitat de les persones i 
figura de l’assistent amb funcions repre-
sentatives, assessorament en mecanis-
mes de resolució alternativa de conflictes 
(MASC), violència de gènere, violència en 
l’àmbit de la llar, violència contra menors, 
dret de família, (divorci, separació, custo-
dia, separació de béns, etc), Dret Laboral,  

Estrangeria, nacionalitat, persones refu-
giades, i en general, qualsevol altre ma-
tèria jurídica que pugui necessitar una 
orientació jurídica al Servei SOJ/SOM de 
l’ICASBD.

Davant la detecció d’una situació de risc 
que pugui requerir d’assessorament jurí-
dic, l’entitat Creu Roja Sabadell es posarà 
en contacte amb el Servei d’Orientació 
Jurídica de l’ICASBD. L’ICASBD propor-
cionarà cita a la persona interessada per 
portar a terme l’assessorament requerit. 
L’esmentada cita podrà ser telefònica o 
presencial, en funció de les circumstàn-
cies de cada cas.
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Hernández, d'origen extremeny, es va col·legiar a Sabadell després 
de llicenciar-se a la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB). 

Durant anys va estar al capdavant d'un despatx civilista propi on 
feia família, successions, contractacions o arrendaments en el qual 

esva especialitzar.

Ens deixa Manolo Hernández 
Martín, ex degà de l'ICASBD.

Tal com us vàrem comunicar fa po-
ques setmanes, el passat 27 de maig 
ens va deixar sobtadament Manolo 

Hernández Martín, que en pau descan-
si. Ho va fer a la seva estimada ciutat de 
Santiago de Compostel·la, a la qual s'ha-
via desplaçat amb motiu de l'Acte d'Im-
posició de Togues del Col·legi de l'Advo-
cacia local.

Qui va ser degà de la nostra institució en 
tres ocasions, (en el període 2000-2008, 
i posteriorment de 2016 a 2020), va in-
iciar la seva vinculació amb la Junta de 
Govern ara fa més de 30 anys, quan es 

va incorporar en qualitat de bibliotecari 
i posteriorment diputat quart. Prèvia-
ment, i des de la seva col·legiació al 1981, 
havia participat sempre activament en 
diverses comissions col·legials.

Hernández, d'origen extremeny, es va 
col·legiar a Sabadell després de llicen-
ciar-se a la Universitat Autònoma de 
Barcelona (UAB). Durant anys va estar al 
capdavant d'un despatx civilista propi on 
feia família, successions, contractacions 
o arrendaments en el qual esva especia-
litzar.

Apassionat del senderisme en 106 oca-

sions va cobrir el camí de Sant Jaume, 
d'aquí la seva especial vinculació amb 
Santiago. 

Al mateix temps va estar molts anys 
adscrit Al Torn d'Ofici. Segons les seves 
pròpies paraules “l'he fet per vocació, per 
aquest sentiment de servir als altres. És 
important que la llei d'Assistència Jurí-
dica Gratuïta de 1996 s'adapti als nous 
temps”, comentava en una entrevista 
amb el periodista Julisja Sánchez, d'Eco-
nomist & Jursit abans de presentar-se 
per segona vegada a la presidència del 
CGAE.

Val a dir que Her-
nández va còn-
correr en dues 
ocasions a la Presi-
dència del Consejo 
General de la Ab-
ogacía Española.

Eulalia Barros, ac-
tual degana recorda que va formar part 
de la Junta de Govern de Manolo durant 
quatre anys. 

Barros recorda que va mantenir contacte 
directe el passat 28 d'abril a la festivitat 
d'Imposició de Togues. 

"Ens ha sorprès aquesta tràgica notícia. 
Ara ens posem a la disposició de la famí-
lia per al que puguin necessitar”.

Properament està previst realitzar un 
acte d'homenatge a la seva figura, que 
vol comptar amb els Col·legis germans 
de Santiago i Melilla.
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III Congres de dret i animals 
del Vallés Occidental

El passat 12 de maig va tenir lloc a Ter-
rassa l'III Congrés de Dret i Animals 
del Vallès Occidental organitzat per 

INTERcids en col·laboració amb l'Il·lustre 
Col·legi d'Advocats de Terrassa (ICATER) 
i l'Il·lustre Col·legi de l'Advocacia de Sa-
badell (ICASBD). L'esdeveniment va tenir 
una magnífica acollida, amb represen-
tants de les administracions públiques, 
forces i cossos de seguretat, entitats de 
protecció animal, així com membres d'al-
tres Col·legis de l'Advocacia.

El contingut de la jornada va estar re-
partit en taules temàtiques, cadascuna 
d'elles amb una perspectiva de les dife-
rents problemàtiques abordades no sols 
jurídica, sinó també tècnica.

Van inaugurar l'esdeveniment la Dega-
na de ICATER, Carmen Oriol, el Vicedegà 
de l’ICASBD, Josep Farnés, i l'advocada 
Maria José Mata en representació de 
INTERcids.

L'advocada María González Lacabex va 
obrir la primera taula del dia amb una 
ponència centrada en les recents refor-
mes legislatives en matèria de protecció 
animal, concretament la llei estatal de 
protecció animal i la reforma del Codi 
Penal. Aquesta ponència va ser modera-
da per la companya i diputada de Junta 
ICASBD, Sol Rebolledo. Sobre la primera 
va destacar, entre altres qüestions, la im-
portància que el sistema de registres cre-
at per aquesta llei sigui configurat i utilit-
zat per les administracions públiques, no 
com un mer repositori d'informació, sinó 
com una autèntica eina de vigilància i 
control actiu públic, que permeti detec-
tar irregularitats, realitzar inspeccions i, 
en el seu cas, sancionar. Quant al Codi 
Penal, va lamentar la seva tramitació 
urgent i confusa amb la llei administrati-
va, i va reflexionar sobre algunes implica-
cions que els operadors jurídics trobaran 
en l'aplicació pràctica d'aquesta reforma.

A continuació, va intervenir la Magistrada 
de l'Audiència Nacional, Carolina Rius, 
que va realitzar una exposició molt mo-
tivadora, recordant que els canvis socials 
tenen el seu procés, però «anem en la 
direcció adequada». Com a exemple va 
destacar la rellevància de la reforma del 
Codi Civil, la Llei d'Enjudiciament Civil i 
la Llei Hipotecària, sobre el règim jurí-
dic dels animals, que va considerar molt 
positiva, encara que va reconèixer que el 
Codi Penal no s'ha reformat adequada-
ment per a adaptar-se a les modificaci-
ons en l'àmbit civil, adaptació que també 
és necessària. També va voler posar el 
focus en la importància de la formació 
contínua dels professionals que trebal-
len en protecció animal, ja que «quan es 
recorre a un jutjat no n'hi ha prou amb el 
sentimentalisme, s'ha de ser molt tèc-
nic».

La presidenta de la CPDA del ICATER, 
Susanna Vilaseca, va acostar a l'audièn-
cia la figura del Perit Judicial Cinològic, 
una branca professional especialitzada 
en cans i encara molt poc coneguda en 
l'àmbit judicial. L'advocada va explicar 
les característiques d'aquesta especia-
litat, la seva formació, la seva labor i la 
gran varietat de casos en els quals la seva 
assistència pot ser de vital importància. 
Durant el torn de preguntes posterior 
va posar de manifest la importància que 
aquests àmbits de perícia judicial espe-
cialitzada en animals siguin divulgats i 
efectivament coneguts entre la judica-
tura, a fi que els òrgans jurisdiccionals 
puguin recórrer als seus informes en 
procediments amb animals implicats.

Coloms, gats comunitaris, senglars… 
l'advocada Maria José Mata va obrir la 
taula dedicada a la fauna silvestre po-
sant alguns exemples d'espècies amb 
les quals les solucions de convivència no 
es plantegen des de l'ètica i el respecte 
envers els animals. Entre altres temes, va 
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desmentir la desinformació abocada en 
els últims temps per a criminalitzar les 
colònies felines i també va aportar xifres 
molt interessants en relació a la caça. 
«Ens diuen que cal caçar al senglar per-
què la sobrepoblació provoca accidents 
però les xifres mostren que és a l'inrevés, 
la realitat és que hi ha més accidents en 
època de caça».

Marcel·li Bosch és Tinent d'Alcalde de 
l'Ajuntament de Matadepera i també 
bomber. En la seva exposició va com-
partir amb l'audiència les experiències i 
desafiaments amb els quals es troben en 
el seu municipi en relació amb la fauna 
silvestre. Va denunciar la desaparició 
del Grup d'Emergències Veterinàries de 
Bombers GEV, que podien entrar en el 
que es diu «zona calenta» per a atendre 
animals. També va compartir els avanços 
aconseguits amb el projecte de la bovina 
esterilitzant per a senglars, utilitzada en 
diversos municipis del Vallès des de l'any 
2016.

Finalment, va intervenir la biòloga i in-
vestigadora del CREAF, Sandra Saura, 
que va voler posar el focus en la pèrdua 
de biodiversitat i els perills imminents 
que això suposa per a la nostra supervi-
vència. «La biomassa de mamífers silves-

tres s'ha reduït en un 82%», va alertar. La 
professora de la UAB va assenyalar que 
estem massa lluny de la naturalesa i dels 
altres animals i va compartir iniciatives 
com Bioblitz UAB, dedicada a conèixer 
la naturalesa de proximitat, la que tenim 
més a prop.

Quina normativa és aplicable en l'àmbit 
de l'experimentació, des de la legislació 
europea fins a les ordenances locals? A 
aquesta qüestió va respondre l'advocat 
Carles Lorente en la seva ponència, ana-
litzant totes aquelles lleis que afecten 
una pràctica qüestionada ja des del propi 
àmbit científic.

«Experimentar sense animals no és parar 
la ciència, és desenvolupar-la, innovar-la i 
fer-la evolucionar» va assenyalar a conti-
nuació el toxicòleg Joaquin de Lapuente, 
Membre de la Junta directiva de la Xarxa 
de Mètodes Alternatius a l'Experimenta-
ció Animal (REMA), entitat que busca mi-
nimitzar l'ús d'animals en laboratoris i co-
ordinar les iniciatives de la indústria, les 
administracions i la societat. Més enllà 
de les 3R (Reducció, Refinament, Reem-
plaçament), De Lapuente va apel·lar a la 
4 R, «la Responsabilitat cap a una millora 
contínua sense l'ús d'animals».

L'última mesa del Congrés va estar dedi-
cada a un festeig que se celebra en molts 
municipis de Catalunya, l'anomenat Tres 
Tombs. L'advocada Cristina Bécares va 
explicar l'origen de la festa i el seu fun-
cionament per a posteriorment analitzar 
la normativa vigent aplicable a aquesta 
mena d'espectacles que, com es va veu-
re amb claredat en les dues ponències 
posteriors, no poden compatibilitzar-se 
amb el respecte al benestar dels animals.

Basant-se en el material gràfic recopilat 
per les activistes i fotògrafes de ‘Stop-
3Tombs’, l'etòloga equina Raquel Villares 
va analitzar el llenguatge corporal dels 
animals que s'usen en aquest festeig. 
Preocupació, pànic, dolor, dificultats per 
a respirar, hiperflexions de coll, escuma 
a la boca al no poder empassar la saliva 
per la postura antinatural. «Ha estat molt 
difícil triar entre les fotos, perquè m'he 
trobat moltíssims cavalls patint molt en 
els Tres Tombs», va assenyalar Villares, 
que havia participat ella mateixa en l'es-
deveniment en la seva joventut.

La veterinària i col·laboradora externa 
d’INTERcids, María Manglano va expres-
sar el seu desconcert davant les situa-
cions de maltractament evident que es 
multipliquen en cada localitat en la qual 

es duu a terme aquesta celebració. Va 
alertar que gran part del material que 
es continua usant per dirigir a aquests 
cavalls està ja prohibit per la Federació 
Eqüestre Internacional. Animals que 
lluiten per poder respirar, en tenir els 
conductes nasals obstruïts per serretes 
mal col·locades, relliscades per obligar-
los a caminar per un sòl no adequat, 
col·lapses, caigudes que els causen le-
sions greus, i fins i tot la mort. «El cavall 
és un herbívor dissenyat per a fugir dels 
seus depredadors, és impossible que en 
un entorn així pugui tenir un comporta-
ment propi de la seva espècie«, va asse-
nyalar la veterinària.

El tancament del Congrés va ser a càr-
rec de l'activista i divulgadora Amanda 
Romero, que va voler posar el focus en 
la importància d'abordar el tema ani-
mal des del món local. «A vegades, quan 
estem empenyent per avançar, no ens 
parem a mirar enrere i veure tot el camí 
recorregut», va recordar Romero, que va 
defensar la idea d'una esperança allun-
yada de l'optimisme ingenu i basada en 
la reflexió i el compromís, en el conei-
xement profund de la realitat en la qual 
vivim i enfocada a l'acció per a millorar-la 
per a tots, persones i animals.
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La nova Llei d’habitatge: Aspectes materials i 
processals

La Llei 12/2023 de 24 
de maig, pel dret a 
l'habitatge, publica-

da al BOE el dia 25 de 
maig i que ja ha entrat 
en vigor, introdueix mo-
dificacions importants 
en matèria d’habitatge, 
com és la protecció als 
consumidors, les obliga-
cions dels propietaris i 
mesures que afecten als 
procediments de desno-
naments, entre d’altres. 
De la mà del reputat 
expert en la matèria, 
Alejandro Fuentes-Lojo 
Rius, advocat, vocal de 
la Secció d'Obligacions i 

Contractes de la Comis-
sió de Codificació de Ca-
talunya, Copresident de 
la Comissió de Normati-
va de l'Il·lustre Col·legi de 
l'Advocacia de Barcelona 
(ICAB), Professor de Dret 
Civil també a l'Il·lustre 
Col·legi de l'Advocacia 
de Barcelona (ICAB) i 
àrbitre del Tribunal Arbi-
tral de Barcelona (TAB), 
vàrem abordar aquesta 
important novetat legis-
lativa, que a dia d'avui 
presenta més incògnites 
que certeces als juristes.

Canals de denúncies obligatoris per a 
empresaris

Les empreses han 
de tenir obligatò-
riament canals de 

denúncia interns, per 
denunciar i investigar 
il·lícits penals i infracci-
ons administratives co-
mesos dins de les seves 
activitats socials. 

La Llei 2/2023, de 20 de 
febrer, reguladora de la 
protecció de les perso-
nes que informin sobre 
infraccions normatives 
i de lluita contra la cor-
rupció, estableix que 
les persones jurídiques 
del sector privat amb 
50 o més treballadors, 

així com totes les ent-
itats del sector públic, 
han de tenir implantats 
sistemes i canals interns 
d'informació. 

La finalitat de la Llei és 
protegir de represàlies 
els informants, així com 
promoure la cultura de 
la informació i la integri-
tat en les organitzacions. 

De la mà del company 
Miquel Fortuny vàrem 
intentar resoldre les 
principals qüestions, 
tant teòriques com 
pràctiques, que implica 
aquesta nova Llei.

Habitatge: Suspensió de llançaments i 
demanda per incompliment de lloguer

El passat 11 de maig 
i de la mà de dos 
companys actuals 

responsables del Servei 
d’Intermediació Hipo-
tecària (SIDH) de les 
localitats de Sant Quir-
ze, Barberà i Montcada, 
com són José Antonio 
López Ordóñez i Miguel 
Ángel Gómez Arias, va 
tenir lloc una nova sessió 
formativa a l'ICASBD.

Aquesta jornada va tenir 
com a objectiu analitzar 
la casuística de la sus-
pensió dels llançaments, 
així com la demanda 

per incompliment del 
lloguer social. Els com-
panys encarregats de 
la mateixa van ajudar a 
desentrellar l'iter proces-
sal en aquests supòsits, 
tot presentant una rela-
ció cronològica de tots 
els escrits a presentar 
en cas de llançament 
de l'habitatge habitual, 
amb especial menció a 
les execucions hipotecà-
ries i els procediments 
arrendaticis amb sen-
tència ferma. També es 
va fer especial menció a 
les novetats introduïdes 
per la Llei de l'habitatge.

Solucions alternatives civils: Segona 
oportunitat i Concurs de persona física

El passat 16 de maig 
va tenir lloc una 
nova sessió forma-

tiva. La mateixa va estar 
centrada en les novetats 
que afecten la Segona 
Oportunitat i el Concurs 
de persona física, arrel 
de la pasada modifica-
ció de la Llei concursal i 
l'agilitació dels procedi-
ments d'insolvència.

Aquesta interessant 
sessió, orientada tant als 
professionals de la me-
diació com als professio-
nals de l’advocacia, tenia 
també com a objectiu 
potenciar el coneixe-

ment i l’accés a la me-
diació i altres mètodes 
de resolució alternativa 
de conflictes per part 
dels ciutadans i ciuta-
danes usuaris del Servei 
d’Orientació Jurídica.

El ponent, el compa-
ny Jaume Rocabert, va 
abordar aquesta anàlisi 
fent una especial re-
ferència a la mediació 
concursal en la Llei de 
segona oportunitat i al 
concurs sense massa 
regulat a la Llei concur-
sal, modificada per la 
recent Llei 16/2022, de 5 
de setembre.
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L’assistència va ser nodrida: l’àmplia terrassa acollí els més de 120 
companys, companyes i amics que no és  van voler perdre aquesta 

vetllada.

breus paraules de benvinguda i d’ag-
raïment de la degana, és va procedir al 
lliurament dels trofeus i medalles als 
guanyadors i participants dels diferents 
campionats i competicions esportives 
que han tingut lloc al llarg del 2023 a la 
nostra institució sota l’organització de la 
Comissió d’activitats col•legials.

D’altra banda, i després del lliurament de 
premis, és va procedir al sorteig dels ob-
sequis que molt amablement els patroci-

nadors de l‘esdeveniment havien lliurat.

En concret, en aquesta ocasió el sopar va 
comptar amb el recolzament de, entre 
d’altres PMC Grup, Alter Mutua, Banc 
Sabadell, o el propi ICASBD.

Enguany, tot un èxit de participació, que 
acabà amb una estona de ball i una copa 
a la zona chill out del mateix restaurant.▣

El passat 14 de 
juliol va tenir 
lloc una altra 

edició del Sopar 
dels advocats, sens 
dubte un dels actes 
tradicionals que el 
Col•legi de Sabadell 
organitza any rere 
any i on els desti-
nataris i protago-
nistes són els i les 
nostres col•legiats i 

col•legiades.

En aquesta ocasió, 
l’esdeveniment va 
tenir lloc al restau-
rant Can Berardo, 
ubicat a la zona de 
CastellArnau de 
Sabadell, tornant 
així a un marc que 
havia esdevingut 
un clàssic anys 
enrere. L’assistèn-
cia va ser nodrida: 
l’àmplia terrassa 

acollí els més de 120 
companys, compa-
nyes i amics que no 
és  van voler perdre 
aquesta vetllada, 
una trobada amb 
un caliu especial i 
distés que serveix 
per departir, com-
partir i riure una 
estona en compa-
nyia dels col•legues 
de professió, lluny 

de les preocupaci-
ons i de l’estrès que 
habitualment porta 
aparellada la nostra 
feina. Aquesta era 
una vetllada epseci-
al, després de gaire-
bé tres anys sense 
un esdeveniment 
d'aquestes caracte-
rístiques.

Com és costum, 
en acabar el sopar, 
i després d’unes 

Activitats Col·legials:
Sopar de l'Advocacia 2023
Acte de lliurament de premis dels campionats
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El primer semestre del present exercici ha comportat tot un seguit d'activitats d'esbarjo 
del nostre col·lectiu, que s'han traduït en una amplia participació. A continuació us detal-
lem els principals esdeveniments corresponents al primer semestre del 2023:

Primer semestre de 2023.

Activitats Col·legials
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Tast de vins a l'ICASBD En 
col·laboració amb Jove 
Advocacia de Sabadell

El passat 22 de juny va tenir lloc 
a la seu central un tast d’iniciació 
al món del vi, on es van explicar 
els conceptes bàsics i elementals 
del vi i del seu procés d’elaboració 
en les seves varietats. Amb la 
col·laboració del restaurant 
Enovin i guiats per un sommelier, 
ens vàrem aproximar als secrets 
dels bons vins acompanyats d'un 
refrigeri. 

En aquesta edició el trajecte escollit va ser 
Sabadell-Platja del Besòs-Sabadell, que ja 
vam tenir ocasió de realitzar amb èxit en 
anys anteriors.

Es tracta d'una ruta BTT amb un recorregut 
prou conegut, de poc més de 40 Km. 
(anada i tornada), amb una dificultat baixa 
i pràcticament pla (a l'abast de tothom) 
en el que, després de sortir de Sabadell, 
travessarem les localitats de Ripollet i 
Montcada, vorejant el riu Ripoll fins arribar 
a la unió amb el riu Besòs, que també 
vorejarem fins a la seva desembocadura 
(Parc Fluvial Besòs) a la Platja.

Un cop arribats a la platja de Sant Adrià, els 
participants van gaudir d'un bon i merescut 
esmorzar per afrontar després la tornada 
fins a Sabadell.

Campionats Socials i Esportius 2023

Durant el mes de juny i juliol s'han tornat a 
celebrar els campionats socials i esportius 
de l’ICASBD. A continuació us detallem les 
competicions i els guanyadors/es:

XXV CAMPIONAT DE POOL 51

CAMPIÓ: XAVIER FARRÉS

SOTS CAMPIÓ: ROGER DE LA GUERRA

XXII CAMPIONAT DE FUTBOLÍ

CAMPIÓ: XAVIER FARRÉS

SOTS CAMPIÓ: JORDI GIMÉNEZ

VII CAMPIONAT DE PITCH & PUTT

CAMPIÓ: ANTONI SANCHO

SOTS CAMPIÓ: JOAN ANTONELL

XI CAMPIONAT DE PADEL

CAMPIONS: ÀLEX BORGUÑÓ, BERNAT MARTÍ

SOTS CAMPIONS: PEDRO PÉREZ, VICTOR SERRANO

TORNEIG DE FUTBOL D´ESTIU

CAMPIÓ: EQUIP ICASBD

10a. Calçotada de l'ICASBD i visita 
guiada a Valls

El passat 4 de febrer va tenir lloc 
la 10a. edició de la ja tradicional 
Calçotada de l'ICASBD. Enguany lloc 
escollit va ser el Restaurant Cal Ganxo, 
situat a Valls (Provincia de Tarragona). 
Allà els i les participants van gaudir 
d’un dinar en grup amb companys i 
companyes, acompanyats d’amics i 
familiars.

Igualment, estava prevista també la 
visita guiada a la localitat de Valls, 
sufragada per l'ICASBD. La mateixa va 
consistir en el següent itinerari:

- Sala Gòtica de Can Segarra i 
Refugi antiaeri de la plaça del Blat. 
Dissenyats com un equipament per 
conèixer una part molt important de 
la història de Valls.

- Església de Sant Joan Baptista de 
Valls, ubicada en el lloc que abans 
ocupava la parròquia de Sant Joan la 
Major. Enguany i van participar una 
vintena de companyes i companys.

Sortida BTT de l’ICASBD: Sabadell-
Platja del Besòs-Sabadell 

El 27 de maig, un any més, des de la 
Comissió d’Activitats es va tornar a 
organitzar la Sortida en Bicicleta de 
l'ICASBD.
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GENER
   Aprovar el quadre actualitzat de 
Comissions ICASBD, amb els/les seus/
ves presidents/es i vicepresidents/es. 
Executat

    Aprovar modificar la jornada d’una 
treballadora, fins que perduri la baixa 
d’una altra treballadora. Executat

    Aprovar que s’atorgui la medalla 
d’or del Col·legi a l’exjutgessa degana 
de Sabadell. Executat

    Fixar el 28 d’abril com a data de la 
Festa d’Imposició de Togues 2023. 
Executat

    Aprovar el conveni amb la Creu 
Roja que s’adjunta com a annex. Exe-
cutat

    Aprovar els informes i les propos-
tes de resolució de la Comissió TOAD. 
Executat

    Aprovar el protocol d’actuació da-
vant dels casos en què un/a lletrat/
da comuniqui la baixa en la prestació 
del torn d’ofici, d’acord amb el contin-
gut de l’article 31 del Reglament de la 
prestació del Servei de Torn d’Ofici i 
Assistència al Detingut del Col·legi de 
l’Advocacia de Sabadell. Executat

    Aprovar recordar que no es poden 
incloure dades personals a les circu-
lars sobre els acords de Junta que es 
comuniquen als treballadors. Execu-
tat

    Aprovar les relacions d’altes, baixes i 
canvis de situació en el cens que pre-

senta el secretari. Executat

    Celebrar l'Acte d'Imposició de Togu-
es d’enguany, previst per al 28 d'abril 
de 2023, al Restaurant El Mas de Can 
Riera. Executat.

   Aprovar donar de baixa 3 col·legia-
des com a membres de la Comissió 
d’Activitats Col·legials, i un col·legiat 
com a membre de la Comissió de 
Biblioteca. Executat.

FEBRER
   Aprovar la liquidació pressupostària 
(compte general d’ingressos i despe-
ses)  de  l’exercici  2022, se sotmetrà a 
l’aprovació de la I Junta General Ordi-
nària de 2023. Executat.

MARÇ
   Aprovar el dictamen que presenta la 
Comissió de Taxacions de Costes i Ju-
res de  Comptes en resposta a l’Ofici 
d’un Jutjat, i donar oportú trasllat de 
l’esmentat dictamen a l’òrgan judicial, 
als efectes legals oportuns. Executat.

   Aprovar el pressupost d’una emp-
resa perquè programin avisos auto-
matitzats el dia abans de la guàrdia i 
del SOJ. S’acorda que, de moment, es 
faran els avisos per correu electrònic. 
Executat.

   Aprovar l’actualització (Edició 8)del 
Procediment TOAD (R-TOAD-01/01) 
inclòs en el SGQ de l’ICASBD sota la 
norma ISO, un cop adaptat a la nor-

Acords de Junta 2023
mativa vigent i als darrers protocols i 
registres aprovats i incorporats per la 
Comissió TOAD. Executat.

   Aprovar els informes i propostes de 
resolució de la Comissió TOAD. Execu-
tat.

   Aprovar la relació d’altes, reincor-
poracions, baixes i excedències als 
diferents Serveis del Torn d'Ofici, amb 
efectes del 3r trimestre 2023, que pre-
senta la Comissió TOAD. Executat.

   Aprovar els expedients que presenta 
la Comissió de Deontologia.

   Aprovar els dictàmens que presen-
ta la Comissió de Taxació de Costes i 
Jures de Comptes. Executat.

   Aprovar la relació d’altes, baixes i 
canvis de situació en el cens que pre-
senta el secretari. Executat.

   Aprovar la sol·licitud rebuda d’un 
col·legiat/da, relativa al seu expedient 
de baixa col·legial, per tal de fraccio-
nar el deute que actualment manté 
amb el ICASBD. Executat.

   Aprovar la sol·licitud de baixa col·le-
gial rebuda d’un col·legiat/da. Execu-
tat.

   Aprovar oferir a l’inquilí del local de 
Cerdanyola un nou contracte. Execu-
tat.

   Aprovar els informes i propostes de 
resolució de la Comissió TOAD. Execu-
tat.

   Aprovar els dictàmens que presen-
ta la Comissió de Taxació de Costes i 
Jures de Comptes. Executat.

   Aprovar l’assistència de qui corre-
spongui a la propera Trobada d’Ajun-
taments que convocarà l’Ajuntament 
de Sabadell per tal que l’ICASBD sigui 
ponent i exposi la normativa actual 
(pendent de data). Executat.

   Aprovar la creació d’un perfil de 
l’ICASBD a la xarxa Linkedin. Executat.

   Aprovar el nou PROTOCOL DEL 
LLETRAT/DA DE GUÀRDIA ICASBD. 
Executat.

   Aprovar les sol·licituds d’incorpora-
ció al llistat de comptadors-partidors. 
Executat.

   Aprovar la relació d’altes, baixes i 
canvis de situació en el cens que pre-
senta el secretari. Executat.

   Aprovar l’acta de la sessió anterior. 
Executat.

ABRIL
   Aprovar la redistribució de tasques 
mentre es perllongui la baixa mèdica 
d’un treballador. Executat.

   Aprovar que els expedients de CRAJ 
i Deontologia es començaran a trami-
tar per SIGA a partir del proper escrit 
que entri després d´aquesta Junta de 
Govern. Executat.

   Demanar dos pressupostos més, 
d’acord amb el Codi de bones pràcti-
ques vigent, en relació al pressupost 
de baixa tensió de l’empresa Maninter 
Instalaciones, S.L. per a realitzar les 
correccions detectades en la instal·la-
ció. Executat.

   Aprovar els informes i propostes de 
resolució de la Comissió TOAD. Execu-
tat.

   Aprovar que el Col·legi de l’Advoca-
cia de Sabadell ha de recolzar institu-
cionalment les reivindicacions CICAC 
i CGAE, sense fer adhesió, i paral·lela-
ment s’acorden actuacions pròpies de 
l’ICASBD, per reivindicar millores en 
la prestació del servei del torn d’ofici 
i assistència al detingut. En aquest 
sentit, es prepararà una proposta per 
presentar a Junta. Executat.
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   Aprovar els expedients que presenta 
la Comissió de Deontologia. Executat.

   Aprovar els dictàmens que presen-
ta la Comissió de Taxació de Costes i 
Jures de Comptes. Executat.

   Aprovar la petició de JAS a través del 
seu President, d’organitzar, amb la 
periodicitat que es cregui convenient, 
que doctorands del programa de Dret 
de la UAB puguin venir al Col·legi a 
exposar les seves investigacions en 
format de ponència o taula rodona en 
petit format. Executat.

   Aprovar l’adhesió a les sol·licituds 
del col·legi d’Alacant demanant la 
medalla al mèrit de l’advocacia de 
tres dels seus col·legiats. Executat.

   Aprovar la relació d’altes, baixes i 
canvis de situació en el cens que pre-
senta el secretari. Executat.

   Aprovar que l’ajut econòmic anual 
es lliurarà aquest any a la Creu Roja 
en l’acte d’Imposició de Togues d’en-
guany. Executat.

   Aprovar abonar el preu de l’entrada 
del proper Congrés de l’Advocacia al 
president de Joves Advocats. Execu-
tat.

MAIG
   Aprovar l’acta de la sessió anterior. 
Executat.

   Aprovar els informes i propostes de 
resolució de la Comissió TOAD. Execu-
tat.

   Aprovar els dictàmens que presen-
ta la Comissió de Taxació de Costes i 
Jures de Comptes. Executat.

   Aprovar la relació d’altes, baixes i 
canvis de situació en el cens que pre-
senta el secretari. Executat.

   No aprovar la contractació del nou 
catàleg PMB col·lectiu de Bibliote-
ques del CICAC. Executat.

   No concedir l’autorització, a propos-
ta de la Comissió de Deontologia, per 
a l’aportació de correus electrònics 
entre lletrats. Executat.

   Aprovar l'Organigrama de l'organit-
zació i l'estructura de llocs de treball 
que forma part de la Documentació 
de la ISO, segons requeriment de l’Ac-
ta d’Auditoria ISO del dia 02/05/2023 
per esmenar deficiències detectades 
per l’auditor en l’esmentada docu-
mentació. Executat.

   Aprovar el pressupost de l’empresa 
Maninter per esmenar les deficiències 
detectades per la Inspecció de baixa 
tensió en el termini de 6 mesos. Exe-
cutat.

   Aprovar la sol·licitud rebuda d’una 
col·legiada relativa al seu expedient 
de baixa col·legial, per tal de fraccio-
nar el deute que actualment manté 
amb l’ICASBD. Executat.

   Aprovar els informes i propostes de 
resolució de la Comissió TOAD. Execu-
tat.

   Aprovar els expedients que presenta 
la Comissió de Deontologia. Executat.

   Aprovar l’obligatorietat de portar el 
carnet al SOJ. Executat.

   Nota interpretativa de la norma del 
SOJ.

   Fer circular als lletrats sobre la inter-
pretació.

   Específicament fer comunicació a 
les persones que de forma repetitiva 
no porten el Carnet.

   Aprovar els dictàmens que presen-
ta la Comissió de Taxació de Costes i 
Jures de Comptes. Executat.

   Aprovar la relació d’altes, baixes i 
canvis de situació en el cens que pre-
senta el secretari. Executat.

   Aprovar la proposta que s’ha de-
manat a Derecho.com per cobrir les 
necessitats que ens demana l’auditor 
de la ISO sobre Protecció de Dades. 
Executat.

   Aprovar la decisió de prescindir dels 
serveis d’assessorament fiscal i comp-
table que fins aquests moments es 
tenien contractats i passar a encarre-
gar la realització dels esmentats ser-
veis a un nou assessor. Executat.

   Aprovar els informes i propostes de 
resolució de la Comissió TOAD. Execu-
tat.

   Aprovar els expedients que presenta 
la Comissió de Deontologia. Executat.

   Aprovar els dictàmens que presen-
ta la Comissió de Taxació de Costes i 
Jures de Comptes. Executat.

   Aprovar la relació d’altes, baixes i 
canvis de situació en el cens que pre-
senta el secretari. Executat.

   Aprovar que el sopar d’estiu es farà 
al Restaurant RESTAURANT CAN BE-
RARDO. També s’aprova no abonar 
una copa per cada col·legiat i com a 
contrapartida augmentar el nombre 
d’assistents. Executat.

JUNY
   Aprovar els informes i propostes de 
resolució de la Comissió TOAD. Execu-
tat.

   En relació a les dues sol·licituds 
presentades per un lletrat/da la Junta 
de Govern acorda DENEGAR les dues 
sol·licituds de designes derivades. Així 
mateix s’ adopta l’acord següent per a 
la resta de peticions de designes de-
rivades del procediments de llança-

ments habitatge:

   La designa derivada suposa una 
incidència no algorítmica i, per tant, 
una excepció a la designació de lle-
trat/da per rigorós ordre de torn així 
com una excepció a la norma general 
establerta a l’art. 10 paràgraf primer 
conforme “l’actuació de l’advocat/
da abasta només al contingut de 
la designació feta”; per la qual cosa 
aquestes incidències s’han de veure 
reduïdes exclusivament a casos molt 
excepcionals, excepció que s’ha d’in-
terpretar sempre de conformitat amb 
els principis de transparència, igualtat 
i imparcialitat de l’art. 9 del Regla-
ment del TOAD. Es tracta de la inter-
posició de procediments ordinaris 
gens complexes ni pel que fa als fets 
al·legats ni pel que fa al seu raona-
ment jurídic i que per tant qualsevol 
lletrat/da designat amb posterioritat 
podria portar amb el mateix grau 
d’eficàcia el procediment pel qual 
hauria estat designat, per la qual cosa 
no concorre cap causa que pugui jus-
tificar que en aquests procediments 
ordinaris s’hagués de produir una ex-
cepció que impliqués la ruptura dels 
principis abans esmentats, atès que 
en tot cas no seria ni una causa pro-
porcionada ni justificada. Executat.

   Aprovar que, atès que es va acordar 
d’ofici la baixa col·legial d’un lletrat/
da es procedeixi a distribuir els seus 
assumptes del torn d’ofici entre els di-
ferents companys i companyes que fi-
guren inscrits/tes al torn d’ofici d’una 
manera equitativa. Executat.

   Aprovar els expedients que presenta 
la Comissió de Deontologia. Executat.

   Aprovar els dictàmens que presen-
ta la Comissió de Taxació de Costes i 
Jures de Comptes. Executat.

   Aprovar la relació d’altes, baixes i 
canvis de situació en el cens que pre-
senta el secretari. Executat.

   Aprovar crear la comissió de Propie-
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tat intel·lectual i industrial que presi-
dirà la diputada Sòl Rebolledo. Execu-
tat.

   Aprovar que el diputat Sr. Jaime 
Lapaz redactarà la contesta a l’escrit 
presentat per un company/a. Execu-
tat.

   Aprovar cedir l’ús de la Sala d’actes 
ICASBD a Apialia 2013 SLU, per a una 
activitat formativa el proper 21/06/23 
entre les 10:00h i les 13:00h. Executat.

   Aprovar autoritzar un treballador/a 
perquè juntament amb el Secreta-
ri Tècnic estiguin dins del grup de 
TEAMS de Junta per consultar les 
Actes de Junta i tota la documentació 
ISO. Executat.

   Aprovar el protocol de desconnexió 
digital dels treballors/es de l’ICASBD 
proveït per l’empresa de Riscos labo-
rals, qui també farà una formació al 
respecte aquest mes de setembre. 
Executat.

   Aprovar si escau que el Sr. Miquel 
Fortuny faci una xerrada formativa al 
personal de Lacy, així com als dipu-
tats/des de Junta de la importància 
extrema de seguir tots els protocols 
ISO com a mesura de compliance. 
Executat.

   Aprovar si escau comprar un ordina   
dor nou i una pantalla nova per un 
treballador/a atès que el seu va molt 
lent i triga molt en fer qualsevol trà-
mit. Executat.

   Aprovar Convocar assemblea TOAD 
pel 12/07/23 a les 17:30h. Executat.

   Aprovar els informes i propostes de 
resolució de la Comissió TOAD. Execu-
tat.

   Aprovar els expedients que presenta 
la Comissió de Deontologia. Executat.

   Aprovar que el Som tindrà línia tele-

fònica, un telèfon, un ordinador i la 
signatura digital per poder fer el ser-
vei del SOM indistintament a la seu 
col·legial o a l’edifici del jutjat. Execu-
tat.

   Aprovar altes i baixes en la composi-
ció de la la Comissió de Mediació. 

   Autoritzar tres treballadores a de-
scarregar notificacions de eNotum 
i EACAT així com a presentar docu-
mentació a través de les citades pla-
taformes en nom i representació de 
l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de 
Sabadell (ICASBD). Executat.

   Aprovar la relació d’altes, baixes i 
canvis de situació en el cens que pre-
senta el secretari. Executat.

   Aprovar la inscripció al Registre de 
Societats Professionals ICASBD d’una 
societat. Executat.

   Aprovar la inscripció al llistat d’ad-
ministradors concursals d’un lletrat. 
Executat.

   Aprovar una modificació de Jornada 
laboral d’uns treballadors/es. Execu-
tat.

   Aprovar que la comissió Igualtat i 
VIGE faci roda de contactes amb els 
Ajuntaments dels nostres partits judi-
cials per veure si tenen actualitzats els 
seus respectius protocols de violèn-
cies masclistes de conformitat amb la 
legislació vigent. Executat.

   Aprovar fer difusió als nostres col·le-
giats/des de la “Guía de criterios de 
coordinación en el ámbito de los pro-
cesos penales y civiles en materia de 
violencia sobre la mujer” que ha tra-
mès el Ministeri de Justícia al CGAE. 
Executat.

   Aprovar que la comissió igualtat i 
VIGE farà xerrades als Instituts sobre 
VIMA, per perfil de joves a partir de 16 
anys. Executat.
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